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Сряда, 1 юли 2020 г. (10:30 – 12:00 ч.)

Нова ситуация в ЕС: какво 
означава това за регионите 
за добив на въглища, торф 
и битуминозни шисти? 
Ден 1 от Виртуалната седмица за въгледобивните 
региони беше открит от Клаус-Дитер Борхард, 
заместник генерален директор на ГД „Енергетика“. 
В своята встъпителна реч г-н Борхард насочи 
вниманието към многобройните действия, предприети 
от Европейската комисия за зелен преход, и приветства 
двамата основни оратори – Дите Юл-Йоргенсен и члена 
на ЕП Йежи Бузек.

Програмни речи

Ораторите включват: 

•	 Дите Юл-Йоргенсен, генерален директор, ГД 
„Енергетика“

•	 Йежи Бузек, член на ЕП, Европейски парламент, 
Комисия по промишленост, изследвания и 
енергетика

Г-жа Юл-Йоргенсен подчерта подходящия момент 
за провеждане на виртуалната седмица предвид 
възстановяването след COVID-19. Тя акцентира върху 
европейския енергиен сектор по време на пандемията, 
който поддържаше непрекъснато снабдяване, въпреки 
че някои мини бяха затворени и много работници се 
разболяха или бяха уволнени. След ключов набор от 
спешни мерки, предприети от Европейската комисия 
за справяне с непосредствената криза, е време да 
се подпомогне дългосрочното възстановяване на 
европейските икономики и общества чрез най-големия 
план за възстановяване, предлаган някога в историята 
на ЕС – Next Generation EU. Този план до голяма степен 
ще бъде насочен към продължаващата климатична 
криза чрез насърчаване на зелено възстановяване. 
Различните обсъдени инструменти ще осигурят 
безпрецедентна финансова и консултативна подкрепа 
на въгледобивните и въглеродно интензивните региони. 
Тези средства, които скоро ще бъдат на разположение, 
обаче трябва бързо да бъдат съчетани с идеи за 
проекти, които ще ускорят процеса на възстановяване и 
ще внесат дълготрайна промяна в енергийните системи 
на регионите. 

След това членът на ЕП Йежи Бузек, който е 
ключова фигура по отношение на инициативата за 
въгледобивните региони, обясни няколко важни 
принципа за справедлив преход, който не пренебрегва 
нито един регион:

1. Ресурсите на Фонда за справедлив преход 

следва да бъдат предоставени на най-
засегнатите въгледобивни региони за мерки 
за икономическа диверсификация, създаване 
на нови възможности за бизнес и вериги на 
доставки, преквалификация и повишаване на 
квалификацията и възстановяване на околната 
среда. Платформата за справедлив преход 
следва да се основава на досегашния успех 
на инициативата за въгледобивните региони в 
преход.

2. Допълнителни ресурси от другите стълбове 
на Механизма за справедлив преход и 
програмите на ЕС следва да се предоставят на 
разположение на всички държави членки и да 
създадат по-широка рамка за възможности за 
инвестиции, включително частен капитал и други 
финансови инструменти.

3. Вече е необходимо на гражданите да се 
представят ползите от неутралността по 
отношение на климата до 2050 г. Поетапното 
спиране на използването на въглища следва да 
бъде представено като непосредствено решение 
по отношение на замърсяването на въздуха 
и енергийната бедност, а инвестирането във 
възобновяеми източници на енергия ще създаде 
заетост за в бъдеще.

4. Териториалните планове за справедлив 
преход следва да се основават на дискусии 
между всички съответни местни и регионални 
заинтересовани страни.

Презентации и анкета

Презентиращите включват: 

 y Клаус-Дитер Борхард, заместник генерален 
директор, ГД „Енергетика“

 y Никола де Микелис, директор, Интелигентен и 
устойчив растеж и изпълнение на програмите IV, 
ГД „Регионална и селищна политика“

 y Миколай Догилевич, генерален директор 
и постоянен представител на ЕИБ към 
институциите на ЕС

 y Шарлът Ру, изпълнителен директор за 
Централна и Югоизточна Европа, ЕБВР

Г-н Борхард сподели всеобщата политическа 
рамка около програмата за справедлив преход: 
Европейският зелен пакт и ръководните му принципи, 
съответните комисари и подпомагащите инициативи 
(Механизъм за справедлив преход, масово саниране, 
нов законодателен акт в областта на климата, 
европейски пакт за климата и т.н.). След това той 
насочи вниманието към ангажиментите, поети досега 
от държавите членки в техните национални планове 
в областта на енергетиката и климата (НПЕК), като 
много държави планират окончателно прекратяване 
на използването на въглища до 2030 г. Освен това 
г-н Борхард подчерта напредъка, постигнат досега в 
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рамките на инициативата за въгледобивните региони 
в преход, която сега ще бъде част от Платформата 
за справедлив преход, стартирана в понеделник. 
Докато за 14-те държави членки, които вече участват 
в инициативата, няма да настъпят сериозни промени, 
работата ще се разгърне, за да се подпомогнат 
държавите членки, зависещи от торфа и битуминозните 
шисти (Ирландия, Финландия и Естония).

В първата част на своята презентация Никола де 
Микелис разказа подробно как Платформата за 
справедлив преход ще осигури съгласувана рамка за 
техническа и консултативна помощ и ще действа като 
единна точка за достъп и информационно бюро за 
въгледобивните и въглеродно интензивните региони. 
Платформата ще предоставя цялата необходима и 
актуална информация и възможности за финансиране 
на заинтересованите органи и ще включва база 
данни с проекти и експертни мнения. Ще се осигурява 
техническа поддръжка от ГД „Подкрепа на структурните 
реформи“, за да се гарантира, че всички региони ще 
могат да създават диаграми на последователностите 
на проектите, за да усвояват наличните ресурси.

След това участниците в сесията бяха помолени да 
отговорят на два въпроса:

1. За кои нови инициативи/инструменти на ЕС 
искате да получите информация в бъдещи 
събития?

1. Повече информация за Фонда за справедлив 
преход/Механизма за справедлив преход 
(55 %). 

2. Планът за възстановяване (33 %).

3. Новата стратегия за водорода (29 %). 

4. Новата промишлена стратегия (28 %).

2. Какво е влиянието на кризата, предизвикана от 
COVID-19, върху прехода във вашия регион?

1. Нови проекти за чиста енергия се спират или 
отменят (19 %).

2. Загуба на работни места във въгледобивния/
енергийния сектор (15 %). 

3. Временно се затварят въглищни мини (9 %). 

 y Значителен дял от участниците 
не отговориха, тъй като 
влиянието на пандемията все още 
не е ясно.

В заключение Никола де Микелис отново подчерта, че 
въгледобивните и въглеродно интензивните региони 
ще получат достатъчна финансова подкрепа от 
Европейската комисия. Той обърна внимание на Фонда 

за справедлив преход, който за разлика от много 
други фондове на ЕС няма да бъде секторен фонд, а 
по-всеобхватен инструмент за подпомагане на проекти 
в икономическата, социалната и екологичната сфера. 
Териториалните планове за справедлив преход ще 
действат като основната точка за достъп до ресурсите 
и разработването им следва да започне скоро въпреки 
липсата на споразумение за МФР и свързаните 
регламенти към момента.

Третата презентация от Миколай Догилевич (ЕИБ) 
показа усилията, които банката полага за постигане на 
неутралност по отношение на климата, по-специално 
пътната карта за банка за климата, JASPERS, ELENA, 
URBIS и консултантския център InvestEU. Той потвърди, 
че всички дейности за финансиране на ЕИБ са 
приведени в съответствие с Парижкото споразумение, 
и обърна внимание, че инвестициите в енергийния 
преход са фундаментален елемент от инвестициите 
в политиката за отпускане на заеми в енергийния 
сектор на ЕИБ. Освен това г-н Догилевич потвърди 
пълната подкрепа за програмата за справедлив преход 
на Европейската комисия, най-вече трите стълба на 
Механизма за справедлив преход. 

Накрая дискусионният панел беше допълнен от Шарлът 
Ру, която представи финансовата подкрепа за прехода 
на ЕБВР. Г-жа Ру подчерта, че справедливият преход е 
изключително важен не само в Европа, но и в съседните 
държави (Западни Балкани, Украйна и Централна 
Азия), където зависимостта от изкопаемите горива все 
още е много висока. Поради огромния опит с проекти в 
областта на енергетиката, регионалното икономическо 
развитие и социалната политика г-жа Ру изрази 
намерението на ЕБВР да си сътрудничи с партньорите 
от ЕС по трите стълба на Механизма за справедлив 
преход и да предложи стратегическа подкрепа за 
органите от съседните на ЕС държави например чрез 
създаване на Секретариат за справедлив преход за 
Западните Балкани и Украйна.

Въпроси и отговори

По време на сесията за въпроси и отговори г-н Борхард 
поясни, че някои региони, които вече са затворили 
всички мини и електроцентрали, но все още преминават 
през процеси на фундаментална икономическа и 
социална трансформация (например подрегиони на 
Долна Силезия, Полша), могат все още да се възползват 
от Фонда за справедлив преход. Освен това големите 
въгледобивни предприятия (по този въпрос в Словакия) 
ще продължат да отговарят на изискванията на Фонда 
за справедлив преход. Ресурсите обаче не трябва да 
се използват за изплащане на финансови обезщетения 
от дружеството (обезщетения за ранно пенсиониране), 
а за социалното и икономическото въздействие 
от закриването (преквалификация на работници, 
икономическо преструктуриране). За да може Фондът 
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за справедлив преход да даде добри резултати, 
собствеността на местно ниво ще бъде от решаващо 
значение. Тя ще се насърчава чрез използване на 
местните способности за усвояване, когато е възможно. 

Накрая г-н Борхард направи някои заключителни 
коментари за ролята на природния газ. Тъй като 
предложението за регламента за Фонда за справедлив 
преход понастоящем се дискутира в Европейския 
парламент и в Съвета, включването/изключването 
при определени условия на природен газ в рамките 
на Фонда за справедлив преход или Кохезионния 
фонд все още се обсъжда. Това беше потвърдено 
от члена на ЕП Бузек, който спомена, че Комисията 
по промишленост, изследвания и енергетика в 
Европейския парламент е гласувала създаването на 
някои условия за въгледобивните региони, които искат 
да инвестират в природен газ – не като дългосрочно, а 
като преходно решение за преодоляване на пропастта 
до прехода към възобновяема и напълно чиста енергия.

Заключение

Сесията беше завършена от г-н Борхард, който 
благодари на всички основни оратори и участници в 
дискусионния панел за техните усилия. Той сподели 
също така новини за предстоящото си пенсиониране, 
което означава, че от октомври 2020 г. ще се оттегли 
от прякото участие в инициативата за въгледобивните 
региони в преход.

Автори

Редактирано от Adrián Lauer и Zoe Rasbash и въз основа 
на бележките на докладчици Cristiana Marchitelli, 
Veronika Müller и Adrienne Kotler. 

Не е направена консултация с презентиращите 
относно съдържанието на настоящия доклад.

Настоящият доклад не е изчерпателен по 
отношение на съдържанието; цялото съдържание 
може да бъде получено от поточно предаваните 
записи на сесиите, достъпни онлайн.
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Четвъртък, 2 юли 2020 г. (10:30 – 12:00 ч.) 

Потенциалът за чиста 
енергия на въгледобивните 
региони в преход
Ден 2 от Виртуалната седмица за въгледобивните 
региони беше открит от Andrzej Błachowicz от 
Секретариата на инициативата за въгледобивните 
региони в преход. 

След това беше направено въведение от Katherine 
Poseidon, политически анализатор в BloombergNEF, 
свързано с инвестициите във възстановяването и 
прехода на европейските въгледобивни региони. В 
процеса на моделиране беше използван политически 
независим подход с най-малко разходи, който не отчита 
по-амбициозните климатични цели, нито реформата на 
схемата за търговия с емисии. Г-жа Poseidon обясни 
как вътрешният добив на въглища е намалял през 
първите месеци на 2020 г. в сравнение с 2018 – 
2019 г. и как по-ниското търсене поради пандемията 
само е засилило съществуващите тенденции, като 
повишените цени се конкурират с нулевите пределни 
разходи за възобновяемите източници на енергия. 
Накрая г-жа Poseidon изтъкна, че водещите елементи, 
създаващи възможности за въгледобивните 
региони, са амбициозните европейски цели, планът 
за възстановяване, Зеленият пакт и подкрепата за 
справедлив преход.

Презентации на проучването RES 
Potential in Coal Regions (Потенциал на 
възобновяемите източници на енергия 
във въгледобивните региони)

Презентиращи: 

•	 Zoi Kapetaki, ръководител на проект, управление 
на знанията, производство на енергия с 
изкопаеми горива в преход, JRC – Петен

•	 Pablo Ruiz-Castello, ръководител на проект, 
управление на знанията, анализатор на 
енергийни сценарии, JRC – Петен

Г-жа Kapetaki и г-н Ruiz-Castello представиха съвместно 
проучването Clean energy technologies in coal regions: 
opportunities for jobs and growth (Технологии за чиста 
енергия във въгледобивните региони: възможности за 
работни места и растеж), което изследва възможността 
за използване на потенциала за възобновяема 
енергия във въгледобивните региони, наличните 
опции и съществуващите примери за преобразуване 
на бивши въглищни мини за производство на енергия 
от слънцето или вятъра и свързаните възможности 
за създаване на работни места. Моделирането, 

публикувано преди избухването на COVID-19, е още 
по-уместно сега в новия политически контекст, като 
акцентът е върху възстановяването, създаването на 
работни места и Зеления пакт.

Онлайн въпросник преди дискусионния панел

Въпрос 1: Вярвате ли, че Европа ще успее да използва 
кризите вследствие на COVID, за да даде истински 
тласък на прехода към чиста енергия?

36 % не са сигурни 

Въпрос 2: Коя според вас е основната пречка за 
пълното осъществяване на прехода към зелена 
енергия след COVID? 

35 % Националните политики. Други пречки: начин на 
мислене, лобиране и бездействие на цялата система. 
9 % Европейските политики

Въпрос 3: Какво е отношението ви спрямо прехода към 
чиста енергия в Европа в момента?

41 % не отговориха. 41 % от другите анкетирани 
се чувстват обнадеждени, само 1 % се чувстват 
сигурни, 8 % объркани, 8 % обезпокоени, само 2 % 
разочаровани. Като цяло хората са готови да обсъждат 
и прилагат промени.

Кръгла маса за политиката и 
професионален разговор за зеленото 
възстановяване

Участниците в дискусионния панел включват: 

•	 Andrzej Błachowicz – Секретариат на 
платформата за CRIT, водещ на дискусията

•	 Michaela Holl, политически анализатор, 
възобновяеми източници на енергия и политика 
за CCS, ГД „Енергетика“

•	 Viktoriya Kerelska, ръководител на 
застъпничество и съобщения, WindEurope 

•	 Naomi Chevillard, политически съветник, 
SolarPower Europe 

•	 Katherine Poseidon, политически анализатор, 
Bloomberg New Energy Finance

Г-н Błachowicz зададе следния въпрос на г-жа Holl от 
ГД „Енергетика“: „Хората са затрупани от различните 
законодателни предложения, така че кои са трите 
основни действия по отношение на възобновяемите 
източници на енергия през следващите 12 месеца в 
подкрепа на зеленото възстановяване?“

Г-жа Holl отговори, че в момента в ГД „Енергетика“ 
се проучва възможността за преразглеждане на 
енергийната и климатичната цел за 2030 г. за 

https://ec.europa.eu/jrc/en/publication/eur-scientific-and-technical-research-reports/clean-energy-technologies-coal-regions
https://ec.europa.eu/jrc/en/publication/eur-scientific-and-technical-research-reports/clean-energy-technologies-coal-regions


6

намаляване на емисиите на парникови газове с 
55 % до 2030 г. По-амбициозните цели вероятно 
ще доведат до възходяща ревизия на целите за 
възобновяема енергия. Освен това се водят преговори 
целта за постигане на нулеви нетни емисии до 2050 г., 
заложена в законодателния акт в областта на климата 
на ЕС, да бъде утвърдена в правото на ЕС. И накрая 
влизане в сила на плана за възстановяване на ЕС, 
който е предназначен да осигури техническа помощ и 
подкрепа на всички държави членки, които се нуждаят 
от национални планове за възстановяване, и да 
засили сътрудничеството в областта на проектите за 
възобновяема енергия сред тях. След това г-жа Holl 
даде пример за сътрудничеството между Португалия и 
Нидерландия, тъй като някогашен въгледобивен регион 
в Португалия е използван за построяването на голям 
обект за производство на фотоволтаични системи, а 
произвежданият водород се прехвърля в пристанището 
в Ротердам. 

Тъй като вятърът и слънцето често се споменават 
заедно, г-жа Kerelska и г-жа Chevillard бяха попитани 
как конкретно вятърните и слънчевите технологии ще 
допринесат за европейския енергиен преход.

Г-жа Kerelska отговори, че предприятията, занимаващи 
се с вятърна енергия, и въгледобивните региони в 
преход вече си сътрудничат. Потенциалът на вятърната 
енергия е значителен, а аргументите за разходите 
клонят към електроенергията от възобновяеми 
източници. Освен това местните и икономическите 
ползи вече се реализират при преминаване към 
вятърната енергия. Тя даде пример със създаването 
на работни места в полската верига на доставки 
за ветропарковете в морето, която създаде 4000 
работни места. Преквалификацията на работниците – с 
видими примери в Полша и Румъния – с подходящо 
финансиране ще бъде изключително важна 
предпоставка за постигането на целите на Механизма 
за справедлив преход. 

Г-жа Chevillard подчерта, че Европейският съюз е лидер 
в областта на технологиите за слънчеви панели и 
фотоволтаични клетки и че разходите представляват 
сериозен аргумент за инвестиране в потенциала на 
въгледобивните региони. Фондът за справедлив преход 
ще помогне да се инвестира в програми за обучение, 
за да са налице подходящите умения на местно ниво, 
тъй като секторът на слънчевата енергия е много 
трудоемък (създадени 1100 работни места на TWh 
в ЕС). Тя даде конкретен пример за проект в Полша, 
при който предприятие е предложило да инвестира в 
проект, свързан със слънчевата енергия, на мястото на 
някогашна въглищна мина и да назначи бивши миньори 
в проекта.

Г-жа Poseidon коментира ползите от пакета за 

възстановяване на въгледобивните региони, като 
заяви, че стимулът на европейско ниво е добре дошъл, 
но без установена вътрешнополитическа рамка и план 
за преход средствата може да не стигнат директно там, 
където са най-необходими.

Последва сесия за въпроси и отговори.

Автори 

Редактирано от Adrián Lauer и Zoe Rasbash и въз основа 
на бележките на докладчици Cristiana Marchitelli, 
Veronika Müller и Adrienne Kotler. 

Не е направена консултация с презентиращите 
относно съдържанието на настоящия доклад.

Настоящият доклад не е изчерпателен по 
отношение на съдържанието; цялото съдържание 
може да бъде получено от поточно предаваните 
записи на сесиите, достъпни онлайн.
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Петък, 3 юли 2020 г. (10:30 – 12:00 ч.) 

Регионални преходи във 
време на несигурност: 
гледни точки и информация 
от региони за добив 
на въглища и торф

Ден 3 от Виртуалната седмица за въгледобивните 
региони беше открит от Carlo Della Libera от 
Секретариата на инициативата за въгледобивните 
региони в преход. След това последва информация от 
Maria Yetano Roche и Paul Baker относно инструментите 
за подкрепа и помощта, които Секретариатът 
предоставя. Накрая в информационен дискусионен 
панел с представители от четири региона, участващи 
в инициативата на Секретариата за техническа помощ 
на регионите в преход (START), се акцентира върху 
различни гледни точки за това как да се гарантира, че 
преходът е правилно подпомогнат и справедлив.

Презентация на дейностите на 
Секретариата 

Презентиращите включват: 

•	 Maria Yetano – Секретариат на платформата за 
въгледобивните региони в преход

•	 Paul Baker – Секретариат на платформата за 
въгледобивните региони в преход

Г-жа Yetano Roche покри помощните материали, 
достъпни чрез инициативата за въгледобивните 
региони в преход. . Помощните материали включват 
12 конкретни примера (скоро ще бъдат публикувани 
още два) и 4 комплекта с инструменти (предстоят 
още два), като всички са достъпни тук. Комплектите 
с инструменти служат като ръководни документи и 
действат като едно цяло, като във всеки комплект с 
инструменти се акцентира конкретно върху определен 
аспект от прехода. 

След това г-н Baker покри дейностите в рамките 
на техническата помощ на Секретариата (START). 
Избрани са седем различни региона, обхващащи 
цяла Европа, както в селски, така и в градски райони 
с различни местни проблеми, темпове на преход и 
т.н. Секретариатът работи с тях в няколко области. 
Помощта варира и възлиза на около 100 дни на регион, 
което е допълнение към друга помощ, получена от 
ЕС или националното правителство. Посещенията на 
място започнаха, работните планове се разработват, а 
помощта е адаптирана към новите предизвикателства 

вследствие на COVID-19. Секретариатът работи с 
всеки регион за създаване на регионални профили, 
които очертават настоящата ситуация по отношение 
на прехода. Налични са и документи с информация 
за процесите за поемане на ангажимент, възникващи 
икономически възможности и примери за развитие на 
селските райони, водено от общността. Секретариатът 
също така проведе регионални анкети относно 
въздействието на пандемията от COVID-19 на 
регионално ниво.

Кръгла маса за регионалните преходи 
във време на несигурност: гледни 
точки и информация 

Участниците в дискусионния панел включват: 

•	 Robert Pollock – Секретариат на платформата за 
CRIT, водещ на дискусията

•	 Timon Wehnert – Секретариат на платформата за 
CRIT

•	 María Belarmina Díaz Aguado – генерален 
директор на енергетиката, минното дело и 
възстановяването, Княжество Астурия, Испания

•	 Kieran Mulvey – комисар по въпросите на 
справедливия преход, Ирландия

•	 Jiří Štěrba – заместник-пълномощник на 
областния управител на Карлови Вари за 
RE:START и платформата за добив на въглища 
(CRiT), Чехия

Г-н Pollock отбеляза значителното въздействие на 
COVID-19 върху въгледобивните региони в преход. Той 
отбеляза също така, че не можем да се върнем към 
бизнес дейностите, както обикновено, като отправи 
предизвикателство към участниците да прилагат 
споменатото през седмицата, докато си създаваме 
представа за новото нормално. Това следва да включва 
изготвяне на политиките, което е по-плавно между 
отделите и правителствените нива и взаимодейства 
наистина съвместно с местните общности. 

Г-жа Díaz Aguado представи ситуацията в Астурия 
(Испания), където работата на много нива с множество 
заинтересовани страни, включваща местните общности, 
се консолидира в по-дълготрайно партньорство. С 
помощта от Европейската комисия Астурия желае да 
гарантира, че преходът е възпроизводим. Целта за 
въгледобивните региони в преход е – you will never walk 
alone (никога няма да сте сами).

Г-н Mulvey представи ситуацията в Мидландс 
(Ирландия), район за добив на торф, който се затваря 
много по-бързо от предвиденото, като графикът за 
затваряне се премества от 2027 г. на 2020 г. Той 
предложи стратегически план, обхващащ цялата 
територия на Мидландс, който да работи през 

https://ec.europa.eu/coal-regions-in-transition


8

границите на графствата, за да се установят областите 
на икономически потенциал извън добива на торф. 

Г-н Wehnert от Wuppertal Institut обобщи текущото 
състояние на (пандемична) несигурност, което изглежда 
води до по-бързо прекратяване на използването на 
въглища от очакваното. Един от малкото безспорни 
факти сега е, че прекратяването на използването на 
въглища се случва. Трябва да внимаваме отговорът ни 
на кризата вследствие на COVID-19 да е дългосрочен, 
като използваме Фонда за справедлив преход за 
подпомагане на идейни, перспективни проекти, които 
водят до реална промяна на местно ниво.

Въпроси и отговори за дискусионния 
панел

Въпрос 1: В отговор на скорошните препоръки на 
Комитета на регионите къде следва да бъде насочена 
помощта? Към конкретни области или към всички 
регионални области?

 y Г-н Mulvey: Торфените блата не се ограничават до 
графствата, а се разпростират в целия Мидландс, 
така че беше счетено за важно да се разшири 
целевият регион. Това означава, че всички 
общности, засегнати (пряко или косвено) от 
решението да не се добива торф, ще бъдат взети 
под внимание. В Ирландия тази работа може да 
се превърне в план и механизъм за справедлив 
преход на национално ниво.

•	 Г-жа Díaz Aguado: Фондът за справедлив преход 
следва да се съсредоточи върху териториите в 
затруднение, като се насочат ресурси към тези, 
които наистина се нуждаят от тях. Конкретни 
региони ще бъдат засегнати особено силно и 
особено рано, така че ресурсите трябва да бъдат 
концентрирани там. Не може да се използва 
универсален подход при споделяне на ресурсите.

•	 Г-н Wehnert: Дали помощта следва да е насочена 
(географски) зависи много от региона. Не следва 
да се концентрираме само върху общността, 
където се намира въглищната мина, тъй като има 
въздействие и върху други области. 

•	 Г-н Štěrba: Въпреки че ресурсите следва да 
подпомогнат целия засегнат район, те трябва 
да са концентрирани в градовете или дори 
микрорегионите, които със сигурност ще бъдат 
ударени най-силно.

Въпрос 2: Как да постигнем баланс между (често) 
противоположните възгледи на синдикатите, 
гражданското общество, индустрията и еколозите? 
Знаем, че трябва да си сътрудничим, но често 
има напрежение. Как да разработим модел за 
сътрудничество в този контекст?

•	 Г-н Mulvey: На най-непосредствено засегнатите 
трябва да бъде обърнато внимание приоритетно 
по отношение например на нови идеи за 
преход, заетост, възможности и т.н. В Мидландс 

местните жители реагираха положително на 
предложението за създаване на органи за 
координиране в целия регион с включване на 
много заинтересовани страни – за създаване 
на нови възможности. Усеща се желание за 
съвместна работа. Местните жители не се 
противопоставят на прехода, а просто искат 
справедливо отношение. 

•	 Г-жа Díaz Aguado: Миньорите бяха включени 
предимно чрез социален диалог. В Астурия беше 
създаден комитет под шапката на националното 
министерство, който да проучи въздействието 
на прехода и възможните алтернативни пътища. 
Този комитет беше съставен от много различни 
групи, обхващащи правителството, индустрията, 
еколози, работници, синдикати и т.н. Диалогът, 
който беше ясен, прозрачен и колективен, доведе 
до голям документ, който сега се доразвива. 

•	 Г-н Štěrba: В Чехия бяха положени усилия за 
осъществяване на комуникация с хората, които 
ще бъдат най-засегнати. Това е изключително 
сложно. Мнозина са изненадани от това колко 
бързо се случва преходът и по време на този 
процес правят всичко възможно да създадат 
планове и да протегнат ръка на работниците, 
много от които работят в мини в продължение на 
десетилетия.

•	 Г-н Wehnert: Важно е да се осъзнае, че 
действащите лица може да имат много различни 
възгледи. Дори сред синдикатите възгледите са 
много разнородни – не всички синдикати имат 
еднаква гледна точка и изразяват едно и също 
мнение. От помощ е да се правят консултации с 
работниците както относно предизвикателствата, 
така и относно възможностите. Всички тези 
аспекти са валидни също за гражданското 
общество и екоактивистите. Те са разнородни 
и много екоактивисти например също са силно 
ангажирани по отношение на социалните 
фактори.

Въпрос 3: Как да балансираме между възстановяването 
с използване на това, което работи, като същевременно 
опитваме по-иновативни и смели експериментални 
ответни действия?

•	 Г-жа Díaz Aguado: Трябва да вземем цялата 
екосистема, създадена около добива на въглища, 
включително знания, изследвания, култура и т.н., и 
да я насочим към бъдещето. Трябва да установим 
какъв тип опит може да бъде приложим в 
бъдеще и да сме готови да поемаме рискове. 
Докато вървим напред, трябва най-вече да 
гарантираме, че можем да запазим социалната 
и икономическата структура, която днес свързва 
заедно местните общности, и да не я губим.

•	 Г-н Wehnert: Не става въпрос просто за 
заместване на технология А с технология Б. 
Трябва да разглеждаме нещата като нови 
бизнес модели. Тази гледна точка ни помага 
да откриваме по-идейни решения. По време на 
пандемията видяхме, че въпреки сериозните 
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затруднения са възможни нови действия 
(например политическо сътрудничество), които не 
сме очаквали да се случат преди това.

•	 Г-н Mulvey: Трябва да се поемат рискове. 
Торфените блата са толкова необикновен 
природен ресурс, че е възможно да се развиват 
нови възможности в областта на опазването на 
околната среда, аквакултурите, биологичното 
земеделие и други. Има нужда от повишаване 
на квалификацията и запазване на работниците, 
които ще загубят работните си места по време на 
прехода. Уменията им не могат да бъдат изгубени 
в резултат на новаторски промени.

•	 Г-н Štěrba: Изправени сме пред сериозно 
предизвикателство. Когато става въпрос за 
планиране на бъдещето, следва да останем 
реалисти, като същевременно откриваме 
възможности за експериментиране с нови и 
бързоразвиващи се технологии. Преди всичко 
обаче трябва да останем реалисти и да имаме 
предвид благосъстоянието на регионите. 
Всякакви експерименти представляват чиста 
добавена стойност.

В обобщение г-н Pollock обясни, че тази дискусия ни 
показа, че можем да мислим системно. Трябва да 
бъдем лидери на промяната – не можем да станем 
нейни жертви. Трябва много бързо да станем лидерите 
на промяната.

Заключение

В заключение Carlo Della Libera от Секретариата на 
инициативата за въгледобивните региони в преход 
представи следващите планирани стъпки: онлайн 
допитване относно бъдещите дейности по отношение 
на форматите на срещите на работната група, 
средствата за комуникация и кои теми да бъдат 
обхванати на следващата среща. Повечето участници в 
допитването гласуваха за комбинация от физически и 
виртуални събития; имаше голям успех за уебинарите 
(следвани от бюлетините и електронната поща като 
най-добре оценените средства за комуникация). Имаше 
повече разнородност по отношение на темите, които 
представляват интерес за следващата среща.

Тази натоварена седмица започна със стартирането на 
Платформата за справедлив преход. В трудни времена 
общностите се обединяват. Въгледобивните региони 
са една такава общност и Секретариатът има задачата 
да подпомогне обединяването на фона на глобалните 
предизвикателства.

Автори 

Редактирано от Adrián Lauer и Zoe Rasbash и въз основа 
на бележките на докладчици Cristiana Marchitelli, 
Veronika Müller и Adrienne Kotler. 

Не е направена консултация с презентиращите 
относно съдържанието на настоящия доклад.

Настоящият доклад не е изчерпателен по 
отношение на съдържанието; цялото съдържание 
може да бъде получено от поточно предаваните 
записи на сесиите, достъпни онлайн.
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